
Extra koeien melken is niet meer vanzelfsprekend de succesformule voor 
een toekomstbestendig bedrijf. Om het bedrijf te blijven ontwikkelen zijn 
een goede zel� ennis en kansen creëren eigenschappen die steeds meer 
gevraagd worden van melkveehouders, zo blijkt uit onderzoek onder 
Nederlandse leden van European Dairy Farmers.
TEKST JAAP VAN DER KNAAP

SPECIAL BEDRIJFSONTWIKKELING

Meer variatie in het m elkveelandschap

‘Nederlandse melkveehouders hebben te maken 
met ingewikkelde problemen, die vervolgens 
ingewikkeld opgelost worden.’ Het is een op-

merking die Henk Schoonvelde te horen kreeg tĳ dens 
het jaarlĳ kse congres van de European Dairy Farmers 
(EDF) dat eind juni in Nederland werd georganiseerd. 
Schoonvelde, melkveehouder in Koekange en voorzitter 
van EDF Nederland, moest glimlachen om de opmer-
king, maar stelt dat deze wel heel goed het huidige 
ondernemersklimaat schetst voor de Nederlandse melk-
veehouderĳ sector. ‘De stikstofcrisis, de mestproblema-
tiek en vooral de onduidelĳ ke kaders vanuit de politiek 
maken het voor de melkveehouderĳ  op dit moment 
niet gemakkelĳ k. Boer zĳ n is in Nederland complex en 
zeker door de ogen van buitenlandse melkveehouders. 

Afgelopen jaren is me regelmatig gevraagd of er nog wel 
toekomst is voor de melkveehouderĳ  in Nederland en 
wanneer de laatste melkveehouder het licht uitdoet.’

Groei niet meer vanzelfsprekend
Tĳ dens het EDF-congres dit jaar in Zwolle waren er 
350 gasten uit meer dan twintig landen aanwezig. Deze 
groep melkveehouders deelt technische en economische 
kengetallen en die open houding draagt bĳ  aan het ver-
groten van vakkennis. ‘Elk jaar wordt het congres in een 
ander land georganiseerd, waarbĳ  naast de technische 
cĳ fers ook excursies centraal staan. Dat draagt bĳ  aan 
het leren kennen van de bedrĳ ven achter de cĳ fers’, 
legt Schoonvelde uit. 
In 2008 werd het congres ook in Nederland georgani-
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Meer variatie in het m elkveelandschap
seerd. Destĳ ds lag de focus op groei, op uitbreiding van 
de melkveebedrĳ ven. ‘Dat was in de laatste jaren van het 
quotumtĳ dperk, waarin groei gezien werd als het mid-
del om het bedrĳ f klaar te maken voor de toekomst. De 
sector zit nu in een andere fase, we zien nu veel meer 
diversiteit in de bedrĳ fsontwikkelingsplannen. Dat wil-
den we dit jaar aan de congresbezoekers laten zien: de 
melkveehouderĳ  in Nederland heeft zeker toekomst, 
maar er is meer variatie in de bedrĳ fsopzet.’

Overleven op korte termijn
Om die zienswĳ ze te onderbouwen riep EDF Nederland 
de hulp in van Wageningen Economic Research (WER). 
‘Schets de complexiteit van de problematiek van de 
melkveehouderĳ sector. Interview daarnaast een aantal 
ondernemers die hun bedrĳ f ondanks deze vraagstuk-
ken op verschillende manieren doorontwikkelen om 
zich voor te bereiden op de toekomst’, verduidelĳ kt 
Schoonvelde de opdracht. 
Alfons Beldman, senioronderzoeker melkveehouderĳ , 
duurzaamheid en ondernemerschap bĳ  WER, nam de 
uitdaging aan. ‘Het aantal bedrĳ ven neemt jaarlĳ ks met 
drie tot vier procent af, maar de nationale melkplas is 
nagenoeg gelĳ kgebleven afgelopen decennia. Met andere 
woorden: de bedrĳ ven die overblĳ ven, zĳ n gegroeid. Dat 
zie je zeker ook bĳ  de EDF-deelnemers,  die bovengemid-
deld zĳ n qua omvang’, schetst Beldman de historie. 
‘De melk- en voerprĳ zen waren in het quotumtĳ dperk 

stabiel, waardoor de risico’s ook goed waren in te schat-
ten. Dat maakte dat fi nancieringsplannen voor groei 
gemakkelĳ ker groen licht kregen.’ Vaste prĳ zen zĳ n de 
laatste jaren minder vanzelfsprekend, maar het zĳ n 
vooral externe factoren waardoor bedrĳ fsgroei ongewis 
is geworden. ‘Op korte termĳ n spelen de effecten van 
hogere mestafzetkosten door het wegvallen van deroga-
tie een rol. Dat zal voor sommige bedrĳ ven een kwestie 
zĳ n van overleven: hoe zorgen ze dat ze komende jaren 
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Figuur 1 – Ontwikkeling van aantal melkveebedrijven en gemiddelde bedrijfsgrootte
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de kosten in de hand houden?’, zo uit Beldman zĳ n zor-
gen. Voor de middellange termĳ n zorgen stikstof- en 
klimaatdoelen voor nieuwe uitdagingen. ‘Zonder krimp 
van de veestapel lĳ ken die doelen niet haalbaar, maar 
hoe groot die krimp zal zĳ n, is onduidelĳ k’, legt Beld-
man uit. ‘En uitdagingen voor de lange termĳ n gaan 
over dierwaardige veehouderĳ , vergroten van biodiver-
siteit en een lage klimaatbelasting.’

Economisch plaatje moet kloppen
Beldman ondervroeg zes Nederlandse EDF-leden hoe
 zĳ  voorsorteren op al deze uitdagingen. De omvang van 
deze zes bedrĳ ven varieerde van 215 tot 365 koeien. Elk 
van de ondernemers had vanuit een eigen visie en speci-
fi eke uitgangssituatie een andere manier gekozen om 
het bedrĳ f verder te ontwikkelen.

‘Echte ondernemers’, zo typeert Beltman de zes melk-
veehouders. ‘Ze kennen hun cĳ fers, hebben sterke tech-
nische resultaten, maar nemen ook de tĳ d om na te 
denken over de toekomst van het bedrĳ f. De omgeving, 
de uitgangssituatie, maar vooral ook de ondernemer zelf 
zĳ n bepalend voor de keuzes die gemaakt worden.’ 
De veehouders realiseerden zich volgens Beldman dat 
bedrĳ fsontwikkeling niet meer vanzelfsprekend extra 
koeien melken betekent. ‘Onder EDF-boeren heerst wel 
een beetje de gedachte van “survival of the str ongest”. 
Voor de toekomst gaat het meer om de survival of the 
fi tt est. De economische resultaten moeten nog steeds 
goed zĳ n, maar het bedrĳ f moet ook passen bĳ  de eisen 
van de omgeving en de markt.’
Beldman concludeerde dat bĳ  het maken van toekomst-
plannen drie o’s centraal staan: de letter o van onderne-

SPECIAL BEDRIJFSONTWIKKELING

Edwin Dinkelman: ‘Perspectief moet je zelf creëren’
Sinds dit jaar gaat de mest van de 215 melk-
koeien van Edwin en Lotte Dinkelman uit 
Lochem door de monomestvergister. Vervol-
gens wordt de mest gescheiden en wordt de 
warmte van de vergister gebruikt om de mest 
via een stikstofstripper op te waarderen. ‘Op 
deze manier kunnen we de uitdagingen van 
mestverwerking economisch verantwoord 
aan’, verklaart Edwin Dinkelman de bedrijfs-
ontwikkeling. Dinkelman is een van de zes 
veehouders die door WER-onderzoeker 
Beldman werden geïnterviewd. 
‘We voeren sinds 2019 gesprekken met ver-
schillende overheden over het opzetten van 
een mestvergistingshub. Door nieuwe subsi-
dies en regelgeving werd op een bepaald 

moment juist een eigen monovergister fi nan-
cieel interessant. Soms komen er zaken op je 
pad die je kunt aangrijpen. Je kunt niet blijven 
wachten, perspectief moet je zelf creëren, 
vindt Dinkelman. De keus voor mestvergisting 
past ook bij zijn interesse. ‘Je kunt ook voor 
een windmolen of zonnepanelen kiezen om 
energie op te wekken. Maar ik ben onderne-
mer en ook wel een techneut. Met een mest-
vergister ben je zelf meer verantwoordelijk 
voor de hoeveelheid stroom die je maakt, je 
kunt aan knoppen draaien. Daar houd ik wel 
van, je wordt meer procesbewaker.’
De zes veehouders kwamen onder leiding 
van Beldman ook bij elkaar. ‘Ondanks dat we 
allemaal verschillende keuzes maken voor 

het bedrijf, zag ik ook wel overeenkomsten. 
We staan allemaal open voor nieuwe dingen. 
En ook bijzonder: we blijken allemaal reke-
naars. Ons favoriete computerprogramma 
bleek Excel.’ 
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mer, de onderneming en de omgeving. ‘Kĳ k eerst naar 
jezelf: waarom ben je boer geworden? Waar ben je goed 
in, wat vind je leuk? Kĳ k daarna naar het bedrĳ f, de uit-
gangssituatie. Op welke grondsoort zit je? En kĳ k vervol-
gens naar je omgeving: welke kansen of bedreigingen 
zĳ n er?  Zit je bĳ voorbeeld in een regio met een hoge 
grondprĳ s of is er juist veel natuurgrond? 

Verbeteren van de kengetallen
Volgens Beldman is het knap dat de zes veehouders die 
hĳ  interviewde over de kortetermĳ nhorizon heen kun-
nen kĳ ken. ‘Je merkt dat er ook wel onvrede is over de 
huidige onzekere wetgeving en veranderende spelregels, 
maar ze zĳ n over die frustratie heengestapt. Ze hebben 
keuzes gemaakt om het bedrĳ f te blĳ ven ontwikkelen.’
Zo heeft een veehouder voor extensiveren gekozen, 
maar er waren onder het zestal ook veehouders die voor 
technologische oplossingen kozen om aan de toekom-
stige emissie-eisen te kunnen voldoen. Ook de inzet op 
een hogere grasbenutting, de recreatietak uitbouwen of 
samenwerking met andere bedrĳ ven waren bewuste 
keuzes. De meesten gaven aan ook veel belang te hech-
ten aan de technische resultaten: ze wilden ernaar stre-
ven om bĳ  de beste 25 procent te (blĳ ven) horen.
‘Het is een kwalitatief onderzoek waarbĳ  de zes melk-
veehouders niet illustratief zĳ n voor alle Nederlandse 
boeren’, legt Beldman uit. ‘Maar deze veehouders zĳ n 
wel voorbeelden van ondernemers die bewuste keuzes 
hebben gemaakt; ze willen hun bedrĳ f klaarmaken voor 
de komende jaren.’ 
‘We hebben bewust bedrĳ ven aangedragen waar andere 
veehouders zich aan kunnen spiegelen’, zegt Schoon-
velde. ‘Het zĳ n geen extreme voorbeelden, je zou je in 
hun uitgangssituatie kunnen herkennen.’ Schoonvelde 
kan zich goed inbeelden dat de ondernemers ruimte 
zien voor het verbeteren van de kengetallen. ‘Nederland-
se bedrĳ ven leunen sterk op het concept familiebedrĳ f, 
daar ligt onze kracht. Maar we moeten scherp blĳ ven op 

onze technische kengetallen. Zo halen Denen met de-
zelfde kosten zomaar 2000 kilogram melk meer melk 
uit een koe.’

Snel kunnen schakelen
Tĳ dens de interviews viel het Beldman op dat een aantal 
ondernemers verschillende scenario’s had doorgerekend. 
‘Daardoor kunnen ze hun keuze ook goed onderbouwen. 
Er lagen scenario’s klaar om bĳ  veranderende omstan-
digheden snel te kunnen schakelen.’ Ter illustratie 
noemt Beldman het aanscherpen van duurzaamheids-
eisen. ‘Sommigen hebben hier al op geïnvesteerd, bĳ  
anderen liggen daarvoor de plannen klaar.’
Beldman bracht de sterke en zwakke punten van de 
bedrĳ ven in beeld, waarbĳ  hĳ  keek naar economie, maar 
ook naar kritiekeprestatie-indicatoren (kpi’s) die hĳ  uit 
de KringloopWĳ zers haalde. ‘Met name het terugdrin-
gen van emissies en verbeteren van biodiversiteit wor-
den voor de lange termĳ n belangrĳ ker’, legt hĳ  uit. 
‘En vergeet dierwelzĳ n niet. Ook daar hadden sommige 
boeren al over nagedacht: welke gevolgen heeft het hou-
den van kalveren bĳ  de koe voor de huisvesting en melk-
opbrengst? Het toont aan dat de ondernemers goed we-
ten welke uitdagingen er mogelĳ k op hun pad komen.’
De interviews leverden niet een eenduidig advies op over 
toekomstscenario’s, maar toont volgens Beldman juist 
aan dat verschillende strategieën mogelĳ k zĳ n. ‘De 
melkveesector zal meer gaan bewegen. Maar hoe vertaal 
je nieuwe maatschappelĳ ke eisen naar een goed verdien-
model? Dat vraagt om ondernemers die zich goed blĳ ven 
oriënteren. Kĳ k goed om je heen, weet wat er speelt en 
wat je zelf kunt’, zo besluit Beldman.
Schoonvelde vult hem aan: ‘De Nederlandse melkvee-
houderĳ sector staat bekend om zĳ n innovatiekracht. 
Niet voor niets hoort onze sector samen met de periferie 
tot de top van de wereld. Er zal meer onderscheid ko-
men tussen het type melkveebedrĳ ven, maar er is en 
blĳ ft echt wel ruimte om te boeren in Nederland.’ l
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